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در دانشگاه آزاد 

گذشـــت چهـــار دهـــه  از  پـــس  آزاد  دانشـــگاه 
فعالیـــت، مســـیر خـــود را بـــه ســـوی تبدیل شـــدن 
ن و کارآفریـــن تغییـــر داده  بـــه دانشـــگاهی مـــدر
اســـت. مســـئولان دانشـــگاه برای تغییر این مســـیر 
نیازمنـــد تجهیزاتـــی هســـتند که آزمایشـــگاه های 
تحقیقاتـــی و پژوهشـــی یکی از بـــازوان اصلی این 
تغییر مســـیر محســـوب می شوند. شـــاید به همین 
دلیـــل بـــود که ایده طرح ســـاها به ذهن مســـئولان و 
یـــرا فراهم  پژوهشـــگران ایـــن دانشـــگاه خطور کرد ز
ی  ی و نرم افزار کردن زیرســـاخت  های سخت افزار
فعالیـــت پژوهشـــگران تنهـــا از یـــک طریق ممکن 
بود؛ یعنی ساماندهی آزمایشگاه و کارگاه های این 
دانشگاه. حالا آن طور که مسلم حق شناس، مدیر 
ی شبکه آزمایشگاهی دانشگاه آزاد  استانداردساز
درخصوص وضعیت فعلی دانشگاه آزاد در حوزه 
آزمایشـــگاهی گفته اســـت این دانشگاه در سراسر 
کشور بیش از 7300 مجموعه آزمایشگاهی آموزشی 
و تحقیقاتی-پژوهشـــی دارد کـــه همـــه آنها تحت 
شبکه آزمایشـــگاهی ساها فعالیت می کنند که از 
این تعداد حدود 80 هزار تجهیزات در این سامانه 
ثبت شـــده اســـت. همچنین 1650 نفر کارشناس 
در آزمایشگاه ها مشغول هستند و تا این لحظه 10 
آزمایشگاه استاندارد ایزو 17025 را کسب کرده اند. 
حق شـــناس افزود: »40 آزمایشـــگاه نیز در ســـامانه 
مرکز ملی تایید صلاحیت ثبت نام کرده و درحال 
ی مرتبط هستند. همچنین در نظر  انجام روند ادار
یم تا آزمایشگاه هایی که پتانسیل ارائه خدمات  دار
آزمایشگاهی به خارج از دانشگاه و صنعت را دارند 

ی حرکت کنند.«  به سمت استانداردساز
ی با اشـــاره به چالش های آزمایشـــگاه ها در بستر  و
دانشـــگاه آزاد تشـــریح کرد: »ما در تامین قطعات و 
یس برخی از دســـتگاه های های  تک مشکل  ســـرو
یـــم ولـــی بـــا تلاش هایـــی کـــه صـــورت گرفـــت  دار
یادی برطرف  توانســـتیم این مشکل را تا حدودی ز
کنیم؛ همچنین بناســـت دســـتگاه های های تک 
سرویس شده و در مدار بهره برداری قرار بگیرند. اما 
به طورکلی در تامین برخی از قطعات و دستگاه ها 

یم که غیرقابل حل نیست.«  مشکل دار
ی شـــبکه آزمایشـــگاهی  مدیـــر استانداردســـاز
دانشگاه آزاد درباره میزان اجرای دستورالعمل های 

ایمنی حضور در آزمایشـــگاه ها در دانشـــگاه آزاد، 
گفـــت: »ایـــن دانشـــگاه یـــک آیین نامـــه ایمنی در 
آزمایشـــگاه ها دارد کـــه مربـــوط به پنج ســـال پیش 
بـــود و امـــروز آن را به روزرســـانی کردیـــم. در برخی از 
واحد های دانشـــگاه آزاد دانشـــجویان قبل از ورود 
به آزمایشـــگاه برای انجام طرح های پژوهشی باید 
دوره یـــک روزه  دربـــاره آشـــنایی با اســـتاندارد های 
HSE را بگذراننـــد. همچنین یکی از دغدغه های 
اصلـــی در ســـازمان مرکـــزی دانشـــگاه آزاد رعایت 
کردن نکات ایمنی حین کار در آزمایشگاه است، 
خصوصا در آزمایشگاه های شیمی به دلیل وجود 
مواد شیمیایی و قابل اشتعال رعایت نکات ایمنی 

از اهمیت بالاتری برخوردار است.« 
حق شـــناس با بیان اینکه آزمایشـــگاه ها می توانند 
درزمینه درآمدزایی به واحدهای دانشگاهی کمک 
کننـــد، گفـــت: »7300 آزمایشـــگاه دانشـــگاه آزاد از 
ســـال 1398 با جدیت بیشـــتری بحث درآمدزایی 
را پیگیری کردند و درنهایت توانستیم از سال 1401 
سالانه حدود 60 میلیارد تومان درآمد داشته باشیم. 
البته وضعیت مطلوب نیست و پتانسیل بیشتری 
یم و برنامه ای است که این مبلغ  در این زمینه دار
گر درآمد  به 200 الی 300 میلیارد تومان برســـد زیرا ا
مناســـب باشـــد واحدهای دانشـــگاهی در زمینه 
تامین دستگاه های جدید و سرویس دستگاه های 
قدیمی و ایجاد  انگیزه برای پرسنل، دست بازتری 

خواهند داشت.« 
ی بـــا اشـــاره به برنامه هـــای دانشـــگاه آزاد برای  و
ســـال های آتـــی، ادامـــه داد: »یکـــی از مهم تریـــن 
برنامه های دانشگاه آزاد این است که در هر استان 
حداقـــل یـــک مجتمع آزمایشـــگاهی اســـتاندارد 
ی شـــود که باتوجه به نیاز منطقه بتوانیم  راه انداز
یان در بـــازار و صنعت را برآورده  نیازهـــای مشـــتر
کنیـــم. همچنین این مجتمع های آزمایشـــگاهی 
باید به سمت کسب استاندارد ایزو 17025 حرکت 
کنند و ســـازو کار اداره آنها به صورت شـــرکتی نیز 
که درآمدزایی در  ی است؛ چرا درحال آماده ســـاز
قالب ســـاختارهای دولتـــی و نیمه دولتی ممکن 
یت  اســـت دارای چالش هایـــی باشـــد کـــه مدیر
شـــرکتی یـــا شبه شـــرکتی ایـــن محدودیت هـــا را 
نـــدارد. البتـــه آیین نامه های مرتبط بـــا این نوع از 
یت آماده شـــده و حدودا تا آخر ســـال ابلاغ  مدیر

خواهد شد.« 

عضوهیاتعلمیگروهفلسفهعلمدانشگاهشریفدراکران»کاپیتانمن«:

ترویج علم را جدی نگرفته ایم

کران »کاپیتان  سالن جابرابن حیان دانشگاه شریف چندی پیش میزبان نخستین ا
من« بود که توســـط انجمن علمی گروه فلســـفه علم شـــریف برگزار شـــد. ســـیاوش 
یان پور کارگردان فیلم، رضا پناهی روانپزشک شناختی و مشاور علمی فیلم  صفار
و مصطفـــی تقـــوی عضو هیات علمی گروه فلســـفه علم دانشـــگاه شـــریف در این 
نشســـت به بررســـی اهمیت ترویج علم و ابعاد مختلف مســـتند سینمایی کاپیتان 

من پرداختند که در ادامه گزارشـــی از آن را می خوانید.
 

، کارگـــردان مســـتند ســـینمایی کاپیتان مـــن در ابتدای  یان  پـــور ســـیاوش صفار
کران مســـتند گفت: »یکـــی از چیزهایی که من یاد  صحبت هـــای خـــود پس از ا
گرفتـــم، انعطاف پذیـــری مغـــز اســـت. یعنی روز اول من داشـــتم فکر می کردم که 
بـــاره مغز انســـان صحبت کنیـــم و از چه چیز آن بگوییم، چون ســـوژه  چطـــور در
 )consciousness( ی خودش بحث برانگیز اســـت و آدم نمی داند درباره هشیار
صحبـــت کنـــد یـــا حافظه یا آناتومـــی مغز یا ارتباطات عصبـــی. صحبت درباره 
مغز منظره وســـیعی اســـت که شـــما نمی دانید درباره کدام قسمت آن صحبت 
کنیـــد امـــا یکـــی از چیزهایی بود که برای خود مـــن هیجان انگیز بود. البته ما در 
ی بودیم، مثل هر کار ســـختی که در ایران  ســـاخت این فیلم مدام دچار گرفتار
بیش از همیشه و بی مورد سخت تر هم می شود.« او حضور بهرام رادان در این 
فیلـــم را یک خوش شانســـی بـــزرگ عنوان کرد و ادامه داد: »تصادفی که منجر به 
پذیرش آقای رادان شـــد، یک ســـمت ماجرا بود و یک ســـمت دیگر هم این بود 
کـــه مـــا وقتـــی دیدیم یک چهـــره ســـینمایی دارد می آید، از امکانات ســـینمایی 
هم اســـتفاده کردیم. یعنی برخلاف اغلب فیلم های مســـتند که به دلیل بودجه 
محـــدود و وضعیتـــی که در ســـینمای مســـتند وجـــود دارد، از امکانـــات اولیه و 
بین های کوچک استفاده می کنند، عمل کنیم. البته بودجه ما هم محدود  دور
بین های کوچک کیفیتی شـــبیه فیلم های ســـینمایی  بود اما دیدیم تصویر دور
نخواهد داشت، بنابراین از همه آن چهارچوب های حرفه ای سینمایی استفاده 
یم که الهام بخش دیگران باشـــد و  کردیـــم بـــرای اینکـــه بتوانیم اثری به وجـــود آور

دیگران هم این مســـیر را ادامه دهند.« 
ی کرد: »امیدوارم سینمای مستند علمی ما محدود  یان پور اظهار امیدوار صفار
به همین یک فیلم نشـــود و این شـــروع یک ژانر در ســـینمای مستند ایران باشد. 
این سینما نحیف است و نیاز به مراقبت دارد و از ابراز افسوسم هم نمی توانم 
ی کنم، چون خاســـتگاه ســـاخت فیلم مســـتند در همه جاهای جهان  خوددار
تلویزیون است. مستندهای شگفت انگیزی که می بینیم در زمینه حیات وحش 
... همگـــی در تلویزیـــون ســـاخته می شـــوند اما متاســـفانه  و میـــراث فرهنگـــی و
تلویزیـــون مـــا سال هاســـت ســـاخت مســـتند را فراموش یا خـــودش را محدود به 
ســـاخت مســـتندهای اجتماعی کرده است. مستندهای امروز تلویزیون خیلی 
ی به زندگی روزمره ما نیســـت. فیلم  مربوط به زندگی امروز مردم و ورود تکنولوژ

یتم آن آنقدر تند هســـت که خســـته نشوید.«  حدود 60، 70 دقیقه اســـت و ر
یف در ادامه این برنامه  مصطفی تقوی، عضو هیات علمی دانشگاه صنعتی شر
ی درخصوص توسعه علم سه وجه یا مرحله  ی علم و فناور گفت: »در سیاستگذار
را باید از هم تفکیک کنیم که فوق العاده مهم است. ما در علم یک مرحله تولید 
یج علم اســـت. این مرحله را  یم که علم توســـعه پیدا می کند. مرحله دوم ترو دار
گر فرصت باشد و آن را باز کنیم  ما جدی نگرفته ایم. البته وجوه مفصلی دارد. ا

می توانم بگویم چه وجوهی دارد. یک وجه آن این است که به عموم مردم آموزش 
 ... ی و علوم شـــناختی و داده شـــود، در زمینه هایی مانند روانشناســـی، فیزیولوژ
یج علم این است که به مردم آموخته شود.« او توسعه نهادی  یعنی یک وجه ترو
یـــج علم عنوان کرد و در توضیح آن اظهار کرد: »نهادهایی باید  را وجـــه دیگـــر ترو
در جامعه develop بشـــوند که متولی آن علم باشـــند. آن علمی که تولید شـــده را 
بتوانند در جامعه توســـعه دهند. پس یک جنبه فردی اســـت و اینکه در جامعه 
پخش شود و مردم آن را یاد بگیرند و یک جنبه هم جنبه نهادی آن است که باید 
گر یک  ی را وجه سوم توسعه علم مطرح کرد و افزود: »ا توسعه یابد.« تقوی تکنولوژ
ی به صورت ارزان در اختیار ما قرار گیرد، ما می توانیم از علم اســـتفاده  تکنولوژ
یج علم را عرض کردم؛ یکی اینکه دانش مان را  کنیم. بنابراین من سه وجه از ترو
به ذهن مردم منتقل کنیم. دوم اینکه نهادهای علم در یک جامعه توســـعه پیدا 
ی و نظارت و نقد  بردی ساز ی برای آن گرفته تا آموزش و کار کنند، از بودجه گذار
ی ای که رواج و توسعه می یابد تا ما  علمی که وارد جامعه می شـــود و ســـوم، فناور
بتوانیم آن علم و انواع و اقسام دانش را مثلا در جیب مان داشته باشیم. مرحله 
یج علم و مرحله سوم به کارگیری علم است.«  اول تولید علم است، مرحله دوم ترو
یح کرد: »آنچه در کشورهای  یف تصر عضو هیات علمی دانشـــگاه صنعتی شـــر
یج علم را فوق العاده جدی می گیرند و  توســـعه یافته می بینیم، این اســـت که ترو
یض و طویلی  یکا نهادهای عر برای آن جایزه تعیین شده و در ایالات متحده آمر
این کار را انجام می دهند اما متاسفانه در جامعه ما این اتفاق رخ نداده است. 
یان پور انجام دادند و اســـامی آقای دکتر پناهی و  ی که آقای ســـیاوش صفار کار
دیگر دوســـتان را هم دیدید، فوق العاده کار باارزشـــی اســـت. به این دلیل که از 
گر یک مرحله نباشـــد، انگار علم اصلا فایده ای  این ســـه مرحله که عرض کردم ا
گر nمقاله هم در بهترین ژورنال های بین المللی بنویسم اما آن مطالب  ندارد. من ا
یج نشـــده یا به کار گرفته نشـــود، خاصیتی ندارند. اینها مقدمه  در جامعه من ترو
همدیگرند.« تقوی با تقدیر از ساخت کاپیتان من خاطرنشان کرد: »این مستند 
اولین مستند سینمایی در کشور است و باید به این جور کارها ارج نهاد. کسی 
کـــه مقالـــه می نویســـد، نبایـــد فکر کند که دارد کار اصلـــی را انجام می دهد و فکر 
کنـــد مـــن نویســـنده یک مقالـــه بین المللی دارم مرزهای علـــم را جابه جا می کنم. 

کارهـــای مهم دیگری هم وجود دارند.« 
ایـــن اســـتاد دانشـــگاه درخصـــوص اهمیـــت مطالعـــات علمی در حـــوزه علوم 
شـــناختی گفـــت: »مطالعات درباره مغز و ذهن کـــه ارتباط تنگاتنگی هم دارند 
یرساخت های  و باید جدا انگاشـــته شـــوند، میان رشـــته ای است و متاســـفانه ز
یف است،  لازم برای توسعه این رشته ها در بهترین دانشگاه ایران که همین شر
یست،  توســـعه پیدا نکرده. ما با مشـــکل گفتمانی مواجه هســـتیم، یعنی فیزیولوژ
یـــم امـــا اینها یک اختـــلاف گفتمانی با  ... لازم دار فیلســـوف، نوروساینتیســـت و
هـــم دارنـــد و نمی تواننـــد بـــا یکدیگر به ســـادگی ارتباط بگیرنـــد. مادامی که این 
اختلاف گفتمانی وجود داشـــته باشـــد، این رشته ها توسعه پیدا نمی کنند و لذا 
یجی اهمیت دیگری هـــم پیدا می کنند و آن  این گونـــه کارهـــا یعنی کارهـــای ترو
این اســـت که به گفتمان ها یا discourse های مختلف اجازه می دهد راحت تر 
با هم ارتباط برقرار کنند، یعنی فردا یک فیلســـوف و یک نوروساینتیســـت وقتی 
کـــه ایـــن فیلم را دیدند، راحت تر ارتباط برقرار می کنند.« او در ادامه بحث های 
روش شناختی را یکی از پاشنه های آشیل مطالعات مغز دانست و اضافه کرد: 
، بحث روش شناسی است،  »از مهم ترین پاشنه های آشیل مطالعات ذهن و مغز
ی هایی  ی وارد عرصه شده است؛ یعنی تکنولوژ به خصوص از وقتی که تکنولوژ
که ما به واســـطه آنها مغز را مطالعه می کنیم. اینکه داده ها را چطور تفســـیر کنیم 

و بحث های فلســـفی گســـترده ای که متاســـفانه سوءتفاهم ایجاد می کنند و زود 
درباره شـــان قضاوت می شود، مساله بعدی است.« 

کید بر لزوم تداوم  یف با تا ی دانشگاه صنعتی شر اســـتادیار فلســـفه علم و فناور
ینه های جدی و مهم این  ســـاخت مســـتندهای علمی، اظهار کرد: »یکی از گز
اســـت که در یک مســـتند که می شـــود گفت ناظر به آینده است، بررسی شود که 
این دانش میان رشته ای خودش را چطور می خواهد به آینده project کند.  البته 
ی علمی آن هم تحلیل  ی علمی تبعیت کند و متدولوژ کار باید از یک متدولوژ
کز مهم دنیا یا به صورت داخلی یا بین المللی این  گفتمان است. می توان در مرا
کزی که دارند  کار را انجام داد. از گفتمان ها می توان تشـــخیص داد که این مرا
کار می کننـــد، چطـــور می خواهنـــد این دانش را بـــرای آینده project کنند، چون 
گر  در ســـوهای مختلفـــی می تـــوان دانش را project کرد و به آینـــده تاباند و این ا
بررســـی شـــود، بهتر با جامعه ارتباط می گیرد و در کشـــور جوانان به آن راغب تر 

خواهند شـــد و مســـیر زندگی شان را تغییر می دهند.« 
یان پـــور در ادامه میزگرد بررســـی کاپیتان من با اشـــاره بـــه اهمیت موضوع  صفار
یـــج علم برای افرادی که در ایران در  یح کرد: »ممکن اســـت ترو یـــج علـــم تصر ترو
این موضوع فعالیت می کنند یک امتیاز قلمداد شـــود اما در دنیا ســـهم بخش 
گاهی بخشـــی اســـت، حالا اینکه راجع به نجوم بگوید و مردم درباره  نهاد علم، آ
کیهـــان بداننـــد یا درباره نوروســـاینس بگوید که مـــردم درباره مغز و رفتار عصبی 
یج بینش می کند.« او با بیان اینکه  موجودات و انسان بدانند، به هرحال دارد ترو
یج علم ایجاد بینش اســـت خاطرنشـــان کـــرد: »کاپیتان من به ما  کار اصلـــی ترو
راه حل می دهد که چطور باهوش تر باشـــیم. این فیلم فقط شـــیوه خلق پرســـش 
گر می خواســـتم به این فیلم  یـــت می کند. من ا را شـــاید در ذهـــن مخاطبـــش تقو
یاد اســـت و مخاطب  نقـــدی وارد کنـــم می گفتم ورودی اطلاعات در این فیلم ز
در اطلاعـــات غرق می شـــود اما معتقدم فردی که ایـــن فیلم را می بیند، احتمالا 
یج فیلم و ممارست  با ســـوالاتی ســـالن ســـینما را ترک می کند. اصل هدف ما ترو
یج علم شـــدن که بحث  یک تصمیم اســـت و بعد اینکه درگیر لذت بردن از ترو

کجاآباد می برد.«  وسوســـه انگیزی اســـت که ما را به یک نا
کیـــد بـــر اهمیـــت اختصـــاص بخشـــی از کار علمـــی به  ایـــن فعـــال رســـانه  بـــا تا
گر این جمع ژورنالیســـت های علم  گاهی بخشـــی عمومی خاطرنشـــان کرد: »ا آ
ی به مفهوم علم، کار اصلی  یک ژورنالیســـت  بودنـــد، مـــن حتما می گفتم وفادار
ی به مفهوم علم بخشی  است اما چون خودتان از جامعه علمی هستید، وفادار
از کار و پیشه شماست. بنابراین فقط میل و اشتیاق است که موجب می شود 
ن اینکه انتظار داشـــته باشـــد وقتی از فردی  فـــردی ایـــن کار را انجـــام دهد، بدو
امتحـــان می گیـــرد، جوابی که می گیرد، عین اطلاعاتی باشـــد که به او داده. این 
نکتـــه کلیـــدی و اساســـی ای اســـت و فـــرق بیـــن کلاس درس با یک ســـخنرانی 

عمومی است.«
رضا پناهی، مشاور علمی و سرپرست گروه نویسندگان کاپیتان من نیز در این 
نشست اظهار کرد: »رشته علوم اعصاب و علوم شناختی به دنیا آمد، چون ما 
یست شناسی تنها نمی توانیم موضوع به این  ی یا ز فهمیدیم با فلسفه یا فیزیولوژ
یج  پیچیدگی، یعنی ذهن و مغز را مطالعه کنیم. یک نکته مهم هم در مورد ترو
ی در این زمینه متفاوت هستند. هگل  علم این است که فکر می کنم علوم مرز
می گوید کســـی که علاقه مند به یک ســـری ســـوالات است، به یک سری سوالات 
دیگر هم علاقه  مند است؛ مثلا کسی که درمورد منشأ کائنات می خواهد بداند، 
ی در انســـان  بـــاره منشـــأ حیات هـــم کنجکاو اســـت. این کنجکاو احتمـــالا در

می تواند باشـــد و در شـــئون مختلف  خود را نشان دهد.« 

گفت وگو

ابوالفضل مظاهری
دبیر گروه دانشگاه 
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